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Mészárosné Surányi Olga tanár, Barát 
László, a Családsegítő Központ munka-
társa és Agócs Lászlóné, az önkormány-
zati Szociális és Egészségügyi Bizottság 
elnöke létrehozta az ÖKOSzentes Face-
book oldalt, valamint a Zöld Gondolko-
dás, Cselekvési Program, a Zöld Szel-
lemiség jegyében klubbot alapítottak 
Szentes természeti kincseinek megóvása 
és az ökotudatosabb fejlesztések érde-
kében. 

Első megmozdulásként már-
cius 21. és 28. között városi 
szemétszedési akciót hirdettek. 

Agócs Lászlóné 
érdeklődésünkre 
elmondta, hogy az 
akcióban a város 8 
iskolája 675 tanu-
lója és pedagógusa vett részt. 
Csatlakozott a programhoz 
Szentes Város Önkormányzata 
6 intézménye is. Március 26-án 
az önkormányzat 13 dolgozó-
ja, élükön Szabó Zoltán Ferenc 
polgármesterrel, a Csongrádi 
út környékén gyűjtötte ösz-
sze az apróbb-nagyobb, talán 

hetek óta kallódó kommunális 
hulladékokat, s bizony, mint 
fotóink bizonyítják, a zsákok 
gyorsan teltek. Ugyanezen a 
napon a Rigó Alajos iskola di-
ákjai, a pedagógusok és önkén-
tesek is besegítettek városunk 
megtisztításába. Csatlakoztak 
továbbá a magyartésiek is saját 
településrészük rendezésével, 

valamint a Vízilabda 
klub több korosz-

tálya vette ki részét a tavaszi 
szentesi nagytakarításból. 

A programnak a legfonto-
sabb része - mondta Agócsné 
Erzsike - hogy előmozdítsák a 
szemléletváltozást, s valóban 
tudatosabban figyeljünk oda 
közvetlen környezetünk, köz-
területeink tisztaságára, rende-
zettségére. 

Kép és szöveg: Dömsödi Teréz

TISZTÁBB LETT VÁROSUNK

Február elsejétől Szeke-
res-Dancsó Mónika (képen) a 

Szentes Városi Könyvtár új igazga-
tója. Sallainé Gresó Klára 5 éves 
megbízatása ugyanis ekkor járt le. 
Az új igazgatónő 1998 óta dolgo-
zik itt, első és egyetlen munkahe-
lyén. Azt mondta érdeklődésemre, 
hogy bár programozó matematikus 
diplomát is szerzett, de elcsábult 
a könyvek világába. A vezetőként 
eltöltött néhány hét után már érzi 
az olvasók közvetlen közelségének 
hiányát, azonban az adminisztratív 
teendőkkel is szívesen foglalkozik. 
Hálás, mert támogató kollégákkal 
van körülvéve, akik mind a felnőtt-, 
mind a gyermekkönyvtárban segítik 
a mindennapi munkájában. 

- Hogyan alakult a könyv-
tárak látogatottsága a CO-
VID által sújtott időszak alatt? - kérdeztem első-
ként.  

- A lakosság összlétszámának 12%-a beiratkozott 
olvasónk. Ez az arány az országos átlaghoz képest 
is jónak mondható. Az elmúlt két évet jól alkalmaz-
kodva sikerült átvészelni, hiszen elfogadottá vált a 
digitális előjegyzés rendszere az olvasóink köré-
ben. Sokan használták a telefonos előjegyzést, sőt 
kértek meglepetés könyvcsomagot, amit az érdek-
lődésüknek megfelelően magunk állítottunk össze 
és adtunk át az előzetes egyeztetésnek megfelelően. 
Ily módon olvasóink megtartása, visszacsábítása a 
mostani szabadabb időszakban folyamatos és za-
vartalan.

- Egyre gazdagabbá válik a könyvtárak rendez-
vény kínálata. Tervez-e változtatásokat a 
régebbi, bevált gyakorlathoz képest? 

- A gyermek- és a felnőtt könyvtár 320 
rendezvénynek adott helyet a korábbi évek-
ben, ami azt jelenti, hogy hetente 2-3 alka-
lommal, az esti órákban várjuk író-olvasó 
találkozókra, előadásokra, kiállításainkra a 
lakosságot. A három hetenként változó ki-
állítási időpontjaink erre az évre beteltek, 
fogadunk azonban még az év második felére 
előadókat, programokat. Továbbra is könyv-
tárunk profiljához illeszkedő témákban sze-
retnénk újabb és újabb ismereteket átadni a 
látogatóknak. Gyermekkönyvtárunkban in-
dult egy új kiállítás sorozat, amelynek első 
alkotója egy street art művész. Alkotásai 

péntek óta láthatóak. A Gyermek-
könyvtárunk 16 és 24 év közötti 
kezdő, fiatal tehetséges képzőmű-
vészek, kézművesek számára 
nyújt bemutatkozási lehetőséget. 
A részleteket a kollégák a hely-
színen beszélik meg a jelentkező-
vel.  

- Nagyon jó a kapcsolatunk a 
Lajtha László Alapfokú Művé-
szeti Iskola tanáraival. Közös ren-
dezvényekkel készülünk ebben az 
évben is. 

- Mennyiben változtatta meg az 
életét a vezetői beosztás elnyeré-
se? 

- Természetesen megválto-
zott egy kicsit a családunk élete 
- három fiúgyermeket nevelünk 
a férjemmel. Igyekszem kihasz-
nálni minden adódó szabadidőt, 
ami egy kicsit kevesebb az utóbbi 
időben. Játszom a Szentes Váro-

si Fúvószenekarban, s emellett nyelveket tanulok. 
Igyekszem az angol nyelvtudásomat szinten tartani, 
de nagyobb energiát fektetek most az olasz nyelv el-
sajátításába és elkezdtem foglalkozni a portugállal. 
Az olasz nyelv azért különösen fontos számomra, 
mert a férjemmel elhatároztuk, hogy Olaszország-
ba, Ravenna környékére szeretnénk majd költözni a 
munkával töltött évek után és ott falusi vendéglátás-
sal foglalkozni. Szívesen élnénk ott az álmainknak, 
s persze gyakran visszatérnénk Szentesre, hogy a 
gyökereinket azért megtartsuk. 

Kép és szöveg: dite
(Fotó: A Szentesi Művelődési Központ 

Kézimunka Szakkörének kiállításán.)  

Szentes a gyökereket jelenti Mónika számára

ÚJ IGAZGATÓNŐ A KÖNYVTÁR ÉLÉN

Füsti Molnár Lajos cukrászmester teremtette meg a vállalkozás 
alapjait, és gyermekei, mind Lajos, mind István - a maguk gondo-
latai szerint - tovább veszik ezt a szép és „finom” mesterséget. 

Tíz évvel ezelőtt a Kiss Zsigmond utcai cukrász-
dát édesapjától István, a legkisebb fiú vette át, és 
ma is zavartalanul működteti tovább. Az akkori 
cikkünkből idézek: „A fiatalabb Füsti fiú 1996-ban 
végzett az élelmiszeripari fõiskolán sütõ- és malo-
mipari szakon. Kipróbálta gyakorlatban is a molná-
rok fáradságos munkáját, de mint említi - gyorsan 
ráébredt: ez nem neki való. Visszatért inkább a 
családi „tûzhely melegéhez”, hogy édesapja nyom-
dokaiba léphessen. 1999-ben mestervizsgát tett, és 
most arról beszél, megtiszteltetés, hogy édesapja 
egyre többet bíz rá a cukrászda napi feladataiból.„

Az édesapa meghonosította a cukrászdában az 
eredeti Dobos tortát, Somlói galuskát, bejglit, s még 
sorolhatnám a tradicionális süteményeket. Szakmai 
filozófiájuk azóta is töretlen, szolgálni az egészsé-
ges táplálkozást, melynek alapja a jó minőségű, ha-
gyományos alapanyagok használata. 

A két fiút a cukrász mesterség mellett összeköti a 
zenélés szeretete és kiveszik részüket a társadalmi 
megbízatások egész sorából. Ezt is édesapjuktól ta-
nulták, aki kezdetektől tagja a helyi Ipartestületnek. 
Önkormányzati képviselő és alpolgármester volt 
a 2000-es évek elején. Munkásságáért 2011-ben 
Szentes Városért kitüntetésben részesült. A családi 
vállalkozás tagja az Országos Cukrász Ipartestület-

50 ÉVES A FÜSTI CUKRÁSZDA

nek is. Szentes Város 
Önkormányzata Képvi-
selő-testületében a mun-
kát István viszi tovább. 

A jubileumi ünnep-
ségre április 2-án kerül 
sor. 

Archív fotók 2012-ből. dt. 

A Szentesi Vérellátó és a 
Magyar Vöröskereszt Szentesi 
és Csongrádi vezetősége véradást 
tart:

04. 05. Csongrád-Városi Ga-
léria 14:30-18:00,

04. 12. Csongrád-Városi Ga-
léria 14:30-18:00,

04. 19. Derekegyház 15:00-
18:00,

04. 20. Kiss Bálint Ref. Ált. 
Isk.- Szentes 14:00-17:00.

VÉRADÓKNAK
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Cherrier János nyomdász, lapalapító, Szentes saj-
tó történetének meghatározó személyisége emlékére 
emléktábla avatásra került sor a Szentes Ház mellet-
ti épületfalon. 

Dr. Pető Bálint a Szegedi Tudomány-
egyetem Juhász Gyula Pedagógusképző 
Karának adjunktusa kutatásai alapján 
kiadta „A szentesi sajtó kezdetei 1871-
1883” című kötetét, amelyben jelentős 
fejezetet szánt a szerző Cherrier János 
munkásságának. 

Dr. Pető Bálint, aki az emlékhely lét-
rejöttét szorgalmazta, Szentes első saj-
tótermékének kiadójára, nyomdászra 
így emlékezett: kalandos élettörténetű 
ember volt Cherrier János, francia fel-
menőkkel és német rokonsággal rendel-
kezett. A dualizmus kora vállalkozóinak 
példaképe is lehetett. Számos tragédia és 
vállalkozói kudarc ellenére újra és újra 
talpra állt. Szentesen töltötte életének 
legsikeresebb időszakát, bár nem itt szü-
letett és nem itt halt meg. Szentesi 15 éve 
alatt azonban három hírlapot adott ki. 
Abban az időben a nyomtatott hírlapok 
voltak a tájékozódás forrásai és hű tükrei 
a hétköznapi életnek. Kezdeményezői és 
támogatói voltak minden olyan változásnak, ami a 
város polgári átalakulását segítette. Sőt Cherrier Já-
nos munkássága nyomán Szentes, más települések-
hez képest, előrébb tartott a polgári átalakulásban. 
Sajnos csak 47 évet élt, Kunszentmiklóson hunyt el 
- ismertette. 

Szabó Zoltán Ferenc polgármester megemlékezett ar-
ról, hogy 1871 előtt nem volt városunknak újságja, 
sőt olyan bérkönyvtára sem, ahol folyóiratokhoz 
juthattak volna a szentesiek. A rövid életút azért is 
terjedt ki több településre - mondta - Cherrier János 
ugyanis ezekben a városokban is igyekezett nyom-
dát létrehozni, hozzánk Györgyösről érkezett. Több 
leszármazottja született városunkban. 

Megteremtette az egyetlen lehetőséget - tette 

hozzá - a lakosság számára, hogy valódi hírek-
hez jussanak. A Szentesi Lap, Szentesi Lapok, 
Alföldi figyelő kiadása fűződik a nevéhez. Szen-
tes lakossága protestáns lelkületű volt, szemben a 
kormánypárti megyével. 1883 után Sima Ferenc 
munkássága nyomán láthattuk, hogyan értékelték 
a szentesiek pl. a Kossuth Lajoshoz fűződő feltét-
len hűséget, szemben a megyével, a Habsburgok-
hoz való erősebb kapcsolódással. Az előfizetések 
számát természetesen a lakosság lelkülete, politikai 
beállítottsága nagyban meghatározta - hallhattuk a 
polgármestertől. 

A témához kapcsolódó korábbi cikkeink itt olvashatók: http://
www.varosivisszhang.hu/?p=40692 és http://www.varosivissz-
hang.hu/?p=40801                         Kép és szöv: Dömsödi Teréz

AZ ELSŐ LAPALAPÍTÓRA EMLÉKEZTÜNK

Március 27-én Magyartésen a kultúr-
házban került sor a „TOP-5.3.1-16-

CS1-2017-00016 számú Csoportkohézió 
erősítése Szentesen” című projekt eredménybe-
számolójára, amely a Széchenyi 2020 az Euró-
pai Unió Szociális Alapja támogatásával valósult 
meg. 

* * *
A tájékoztató rendezvényen Bódi 

Szilvia helyi közösségfejlesztő ösz-
szegezte a program tapasztalatait. A 
programon részt vett Szabó Zoltán Ferenc 
polgármester, Agócs Lászlóné az önkor-
mányzat Szociális és Egészségügyi 
Bizottságának elnöke, valamint Döm-
södi Mihályné a Mosolygósabb Régióért 
Egyesület elnöke, a lapistói rendezvé-
nyek szervezője. 

A csoportkohézió erősítését célzó, 
2018 óta folyamatban lévő pályázat 
a Szentes belterületéhez tartozó Ma-
gyartés, Lapistó és Kajánújfalu kö-
zösségi fejlesztéseit szolgálta. 

Szabó Zoltán Ferenc polgármester 
visszaemlékezett arra, hogy a Tóth 
József Színház és Vigadó pályázati 
tervezése közepette, a Területi Opera-
tív Program lehetőségeit megismerve, 
a megyei főjegyző javaslatait mér-
legelve, sor kerülhetett a külterületi 
városrészek támogatására is. A ren-
dezvények mellett eszközbeszerzésre, 
képzésekre is lehetőség nyílt. Utalt 
arra, hogy a következő 7 évben egy 
nagyobb volumenű pályázat kereté-
ben újabb ESZA források nyílhatnak 
meg közösségfejlesztési célokra. Bár 
az elmúlt 2 év a COVID járvány miatt 
jelentős nehézségeket hozott a meg-
valósításban, most pedig az ukrán há-
borús események teszik bizonytalan-
ná a fejlesztési elképzeléseket. 

Agócs Lászlóné bizottsági elnök 
beszélt arról, hogy irigylésre méltó 
közösségi összefogás jött létre Ma-
gyartésen és nagyon sok rendezvényt 

szerveztek a pro-
jekt keretében. 
Lapistón elindult 
új közösségi kez-
deményezésként 
a főzőverseny, 
s igyekszik a 
t e l e p ü l é s r é s z 
szépítésében is 
felzárkózni Ma-
gyartéshez. 

- A Lepényvá-
ró Fesztivál újult 
meg a közösségi 

együttműködésekkel Lapistón, így a 
pályázati program évei alatt rendsze-
resen Lapistón vendégül láttuk a ma-
gyartési és kajáni lakosokat is - tette 
hozzá Dömsödiné Teréz egyesületi 
elnök. Örömét fejezte ki, hogy most 
újra lehetősége van személyesen is 
találkozni a magyartésiekkel, és sze-
mélyesen is invitálhatja őket a jövő-
beni lapistói eseményekre. Várhatóan 
augusztus 6-án Mindenki asztalához. 

Bódi Szilvia közösségfejlesztő ered-
ménybeszámolójában szólt arról, hogy 
6 közösségi felmérést és beszélgetést 
terveztek, további 16 rendezvényt 
vállaltak kötelezően a projektben. Ez-
zel szemben 59 kisebb-nagyobb lét-
számú program valósult meg, ebből 
17 csak az előző félévben. A telepü-
lésrészeken további 23 alkalommal 
részvételi fórumot tartottak. A falusi-
ak együtt ünnepelték meg a húsvétot, 
a halloweent, az adventi találkozások 
során a falu mikulás várás minden 
család életének részévé vált. Magyar-
tés - ellentétben a város más részeivel  
egyáltalán nem szemetes, mert a rend-
szeres szemétgyűjtési akciók során a 
helyiek megszokták, hogy ne hagy-
janak sehol szemetet maguk után. 
Példa értékű virágültetési munkájuk 
tavaly városi elismerésre volt méltó. 
Az utóbbi években szalonnasütőt lé-
tesítettek, kemencét építettek, ezzel is 
elősegítve, hogy a lakossági igények-
hez igazodva, a projekt zárása után 
is folytatódjanak a közösségi progra-
mok Magyartésen. 

A résztvevők közül Kiss-Vincze Barbara 
a Tési Rémek Éjszakája élményeire 
emlékszik vissza legszívesebben. Örül 
annak, hogy a helyiek összefogása 
ennyi újszerű ötletet megvalósított és 
jobban megismerhették az itt élők egy-
mást. Szeretné, ha folytatódnának a 
közösségi összejövetelek a jövőben is. 

Bognár Mariann szerint 
nagyon jó, hogy a gye-
rekek belenőnek a vi-
rágosításba. A gyere-
kek számára is számos 
új program született. 
Imádják a húsvéti tojás-
keresést és a mikulásvá-
rás izgalmát. 

A gyermekprogramok 
tetszettek a leginkább 
Lipcsei Jánosnak is, ám a 
falunap hiányát is meg-
említette.

A városhoz tartozó 
három településrész 
518 főt számlál. A 4 év 
során megvalósult 59 
programon több mint 
1500-an vettek részt. 
A tájékoztató legvégén 
a megjelentek felveté-
seire, kérdéseire Szabó 
Zoltán Ferenc polgár-
mester és Agócs László-
né bizottsági elnök adta 
meg a választ.

Kép és szöveg: V. V.

RAGAD-E A MAGYARTÉSI PÉLDA?

A Magvető Kiadó nemrég megjelent újdonsága 
Charlotte Wood: Hétvége című regénye.

Három nő összegyűlik, hogy kará-
csonykor kitakarítsák elhunyt barát-
nőjük tengerparti házát. Mindannyian 
a hetvenes éveikben járnak, de nem is 
lehetnének különbözőbbek. A főnö-
kösködő, maximalista Jude alig várja, 
hogy túl legyenek a feladaton, és el-
tölthessen egy hetet a házban a szere-
tőjével. Az egykor ünnepelt színésznő-
nek, Adele-nak épp egy szakítással kell 
megbirkóznia, Wendy, az elismert értelmiségi pe-

dig visszasírja a régi sikereit, és próbál meg-
barátkozni a gondolattal, hogy hamarosan el 
kell búcsúznia leghűségesebb társától, öreg és 
beteg kutyájától, Finntől. 

Az együtt töltött hétvége felszínre hozza az 
évtizedes konfliktusokat, és a három nő el-
kezd gondolkodni azon, hogy egyáltalán mi-
ért is barátok. A lelki és fizikai nagytakarítást 
váratlan vendégek bonyolítják, és még egy 
hatalmas vihar is közbeszól. Charlotte Wood 
regénye megmutatja, hogyan formálják át a 
barátságot az évek, és mi történik, ha elkez-
dünk igazat mondani önmagunknak. Bölcs és 
empatikus történet hűségről, öregedésről és 
az élet szépségeiről, felejthetetlen figurákkal, 

sok nevetéssel és könnyel.                             Lantos Eszter

KÖNYVAJÁNLÓ: HÉTVÉGE
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Március 24-én a Délalföldi Kertészek Szövetkezete 
történetének legnagyobb beruházása alapkőletétele 

a Szarvasi úton a Tavaszi Hajtatási Nap keretében történt, 
amelynek egyik előadója, Farkas Sándor miniszterhelyettes is kö-
szöntötte a résztvevőket. 

A mintegy 5 hektáros logisztikai központ alapkő-
letétele alkalmából arról beszélt, hogy az új beru-
házás hűtő, tároló kapacitásbővülést, raktárt jelent, 
ami a biztonságos árutovábbítást szolgálja. A piacra 
jutást tovább segíti. A köszönet hangján méltatta azt 
az összefogást, amely a beruházás mielőbbi létre-
jöttét lehetővé teszi, a magyar kertészet jövője ér-
dekében.

Gémes László, a megyei közgyűlés elnöke szólt az 
összefogás és a jogszabályi környezet szükségszerű 
összhangjáról. Megköszönte Farkas Sándor minisz-
terhelyettesnek, hogy közbenjárt a termálvíz hasz-
nosítását korlátozó törvény módosítása érdekében 
korábban, így a kertészek továbbra is hasznosíthat-
ják ezen erőforrást a mindennapokban. A termálvíz 
nélkül nincs magyar hajtatott kertészet - mondta. A 
következő nehézség az energiaköltség - tette hozzá, 
amire ugyancsak várhatóak a közeljövőben megol-
dások. Tolmácsolta továbbá Szél István a Nemzeti 
Agrárgazdasági Kamara Csongrád-Csanád Megyei 
elnökének üzenetét. 

- Kamaránk is kiemelt jelentőséget tulajdonít 
minden szakmai eseménynek, mely által informáci-
ókkal gazdagodhatunk, eszmét cserélhetünk, lépé-
seket tehetünk mezőgazdaságunk további fejlődé-
se felé. A Kormány kiemelt, stratégiai ágazatként 
tekint az Agráriumra, amelynek előzménye, hogy 
a MAGOSZ javaslatára olyan fejlesztési csomagot 
tettünk a Kormány asztalára, amelynek lényegét az 
Agrárium megerősítése képezte. Az agrárszektor 
valamennyi szereplője az elmúlt 4 évben részesült 
mindebből… Majd Szél István levelében méltatta 
a DélKerTész eddigi eredményeit, és elismeréssel 
szólt az épülő logisztikai központ jelentőségéről. 

Szabó Zoltán Ferenc polgármester gondolataival a be-

ruházás szentesi értékeire irányította a figyelmet. 
Szentesen a Délalföld második legnagyobb Ipari 
Parkja található - mondta. Ennek ellenére azonban 
mégis a hajtatott zöldségtermesztés marad a hú-
zóágazat. Egy településen a boldogulást sok minden 
befolyásolja. Amennyiben a településen jól műkö-
dő vállalkozások vannak, ott pozitív áramlás van. A 
szövetkezeti tagok mintegy 51 ezer tonna zöldséget 
termeltek tavaly és közel 11 milliárd forint árbevé-
telt értek el, aminek egy része a városunkban marad 
adók formájában, hogy településünk biztonságát, 
fejlődését szolgálja. Méltatta a Szentesi Paprika, 
mint Hungarikum, jelentőségét, és a mögötte folya-
matosan végzett munkát. Bárki hozzátesz ehhez a 
városhoz, azzal együtt leszünk gazdagabbak - je-
gyezte meg.  

- Egy dolog van a jelenlegi gazdasági körülmé-
nyek között - vázolta Apáti Ferenc a FruitVeb elnö-
ke - az a bizonytalanság. Az utóbbi egy-két évben 
mintha megtorpant volna a zöldségek, gyümölcsök 
fogyasztása, az infláció erősödésével, az árak nö-
vekedésével ez a folyamat erősödhet. Az előttünk 
álló kihívások a következő évekre előre vetítik azt 
a küzdelmet, amit a piacok megtartásáért, újabbak 
megszerzéséért kell kifejteni. Nincs azonban fél-
nivalója annak, aki szervezett és hatékony keretek 
között tud termelni és értékesíteni, ahogy teszi azt 
a DélKerTÉSZ közössége. Ez a közösség kellően 
bátor és merész ahhoz, hogy ezt a beruházást végig 
vigye. 

Nagypéter Sándor a DélKerTÉSZ elnöke felidézte, 
hogy 2020 jelentős üvegházi fejlesztések lehetősé-
gét hozta. Az ez évi kertészetkorszerűsítési, vidék-
fejlesztési támogatás további motivációt jelentett. 
A tagság 2021 elejétől új 28 hektáros üveg-, és fó-
liaházi fejlesztést kíván megvalósítani a következő 
évekre. Ebből közel 10 hektár már elkészült tavaly, 
jelenleg folyamatban van 10 hektár üvegházi terület 
építése, és a további években is várhatóak fejlesz-
tések. 2020 év végén, a telepen a tagi forgalmazott 
mennyiség 22 ezer tonna volt, 2021 év végére ez 26 
ezer tonna lett. A következő években a forgalmazott 
tagi friss piaci paprika- és paradicsomtermelés el 
fogja érni a 31 ezer tonnát. Mindebből következett 
az igény a jövő logisztikai rendszereinek megépí-
tésére. Az uniós és a nemzeti támogatási rendszer 
maximális kihasználásával a szövetkezet meg tudja 
valósítani a beruházását. A több mint 10 ezer négy-
zetméteres hatékony, komplex, digitális, automata 
logisztikai központtal nő a csomagolási kapacitás 
mintegy 100 négyzetméterrel, megoldódik a gön-
gyöleg zárt tárolása, több mint 5000 négyzetméter 
hűtőkapacitás mellett mintegy 800 tonna áru szak-
szerű elhelyezése valósulhat meg. Az áru befoga-
dására rendelkezésre fog állni 16 rámpás, 1800 
négyzetméteres előkészítő csarnok rész, amely a 
beérkező áru befogadására és egyszerre 13 rámpán 
az áru kiszállítására alkalmas. Megtudhattuk azt is, 
hogy a szövetkezet 20. évében, jövő tavasszal sze-
retnék az ünnepélyes átadást megtartani. 

Kép és szöveg: Dömsödi Teréz

Év végére készül el a DélKerTÉSZ logisztikai központja

PÉLDAÉRTÉKŰ ÖSSZEFOGÁS EREDMÉNYE LESZ

A tél folyamán elkezdődött a korábbi évek 
gyűjtőmunkájának összegzése a tanyasi iskolák 
történetéhez. A jó ilyenkor az, hogy számos új 
forrás, dokumentum, képanyag kerül elő, s ez-
úttal is egy sikeres összefogás, az Együtt Szen-
tesért Egyesület tagjai, Dóczi Gáborné Csirike 
kezdeményezése mögé álltak, és a Szentes Városi 
Könyvtárban március 22-én felelevenítették újra 
a régi kedves emlékeket. 

* * *
Szobota Imréné egyesületi elnök kö-

szöntötte a hallgatóságot és elmondta, 
hogy április 20-án a rendezvény foly-
tatásaként iskolatörténeti kiállítás nyí-
lik a Nagy Ferenc utcában lévő HACS 
irodában. 

A szentesi iskolatörténet állomása-
it vette sorra Dóczi Gáborné, aki a Petőfi 
Sándor Általános Iskola megszűné-
se után rendszeresen szervezte a ta-
lálkozókat. A külterületi iskolákban 
tanító kollégák hamar ráirányították 
a figyelmet az 1850-es évektől sorra 
létesülő, kis diák létszámmal osztá-
lyonként foglalkozó tanyasi iskolák-
ra, amelyek sárban, hóban, sok eset-
ben kilométereket gyalogolva voltak 
a tanulók számára megközelíthetőek. 
A tudomány kis lámpásai fényt vittek 
a szülők életébe is, hiszen ők is tanul-
hattak a tanítóktól még akkor is, ami-
kor az első négy elemi osztály volt a 
kötelező. Az 1920-as évektől azonban 
már a 6 osztály lett a mérvadó. Az első 
négy osztállyal 8-10 óra 
között, a felsősökkel 10 
órától foglalkozott a ta-
nító. A kicsik addig pl. 
írásbeli feladatot kaptak. 

Az 1950-es évekre, a 
magánvagyon felszámo-
lásával a tanyasi lakos-
ság is fogyatkozni kez-
dett. A téeszesítés okán 
egyre többen költöztek a 
városokba, s ily módon 
az 1970-es években már 
a tanyasi oktatás sok he-
lyen ellehetetlenült. Ám 
ebből a palatáblás kor-
szakból is sokan ki tud-
tak emelkedni, orvosok, 
művészek, tanítók… 
lettek. 

A tanyasi iskolákban 
tanítók közül vissza-
emlékeztek többen. Így 
Oltyán Lajos egykori ön-
kormányzati képviselő, 
bizottsági elnök beszélt 
arról, hogy a Lapistói 

Általános Iskolában 
kezdte a pályáját, 
három tanévet töltött 
itt. Tanított továbbá 
a dolgozók iskolá-
jában, részt vett az 
ezüstkalászos gazdák 
képzésében, de szín-
játszó csoportot is 
vezetett. Az ötvenes 
évek végén a Külte-
rületi Iskolák Igaz-
gatóságához került. 
Akkoriban 33 peda-
gógus összesen 660 

gyermeket tanított a tanyasi iskolák-
ban. 

Az úttörő közösségekről hallhattunk 
Takács Páltól. 1946. június 2-án indult a 
tanyasi iskolákban a mozgalom, és a 
70-es évekig kiteljesedett. Családias 
közösségformáló programok voltak, 
amelyek önállóságra, a szabadidő 
hasznos eltöltésére, közös játék, fő-
zések élményeivel nevelték a gyere-
keket. Megtanulták a nagyobbak azt, 
hogyan segítsék, támogassák a kiseb-
beket. 

Csige Istvánné Erzsike a Magyartési 
iskolában 1967-től foglalkozott a ki-
csikkel. Téli Márta és Svégel József, aki 20 
évet töltött a Külső-Dónáti iskolában, 
jórészt közös élményeiket elevenítet-
ték fel a tanfelügyelői ellenőrzésekről. 
A Négyesi házaspár Nagytőkén tanított. 
János bácsi az 1963 és 1970 közötti 
emlékekből szemezgetett. Badár László a 
D-oldali iskola és Berekhát között in-
gázott 1965 után, ám tanított később 
Lapistón és a lapistói iskola megszű-
nése után Kajánba került 1979-ben. 
Gágyor Jánosné vekerháti tanítói éveiről 
mesélt, s arról, hogyan lett gyakorlati 
foglalkozás helyett írás óra egyik al-
kalommal.               (Folytatása a 6. oldalon.)

A tudomány pici lámpásai…

ÉLET A TANYASI ISKOLÁKBAN
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Bizonyára emlékszik még a kedves Olvasó a 
szocializmus korában nem ritka családi szerelmi 
tragédiákra. Számos ilyen hírre kaptam fel ma-
gam is a fejemet fiatal lány koromban. Ezekre a  
hírekre édesanyám közönyösen csak így reagált: 
„Mekkora bolond volt ez is, hiszen van az Isten 
ménesében elég…”

Bizonyára igaz ez a mondat mind-
azokra, akik nem a lelkük másik 
felével, azaz az Ikerlángjukkal talál-
koznak. Erről a találkozásról énekelt 
Szécsi Pál a Két összeillő ember c. 
dalában, s még néhány másikban. Az 
igazság azonban az, hogy ez a két em-
ber a mai hit- és hiedelemrendszere-
ink szerint egyáltalán nem illik össze. 
Egyrészt mert nem tűnik egészséges-
nek a közöttük lévő korkülönbség, 
vagy a férfi sokkal idősebb, vagy a 
nő. Az egyik, rendszerint a nő, egye-
dül él, a férfi pedig párkapcsolatban. 
Lehetnek közöttük jelentős társadalmi 
vagy vallási különbözőségek, s még 
sorolhatnám. Napjainkban azonban 
épp azt kell vizsgálnunk, hogy mi köti 
őket össze, s ebből milyen módon tud 
a közvetlen környezetük, a közösség 
profitálni. 

Ami feltétlenül összeköti a két em-
bert, az a közös feladat megtalálása. 
Az, hogy az Ikerláng pár mindkét 
tagja elköteleződjön az Isteni út, Jé-
zus tanításai mellett, azaz a Teremtő 
akaratából megtalálja a saját teljessé-
gét jelentő Életfeladatát. Ez által jobb 
emberré váljék mind önmaga, mind a 
környezete számára. Ez az életfeladat 
minden Ikerláng pár esetében más és 
más, teljességgel abból adódik, hogy 
felismerték-e már, kik ők valójában, 

mi-mindent hordoznak magukban, 
milyen sötét tulajdonságaikat kell 
magukból kidolgozniuk és meggyó-
gyították-e már a korábbi lelki sérü-
léseiket. 

Az Ikerláng úton járók élete ezért 
nagyon nehéz, a kettőjük közötti fo-

lyamatos lelki, telepatikus 
(nem ritkán ezt a szót idéző-
jelbe tehetjük) kapcsolódás 
a folytonos tanulás mellett 
megpróbáltatások sorozatából 
és újabbnál újabb próbatéte-
lekből, vizsgákból áll. A tét 
nem kevesebb, mint a vállalt 
életfeladat kiteljesítése és 
nem az elbukás, azaz e földi 
élet elhagyása, amint arra fen-
tebb utaltam. 

Ma már, különösen a 2010-
es évek közepétől, rengeteg 
segítséget találhatnak önma-
guk számára ezek az embe-
rek. A legnagyobb segítséget 
azonban az jelenti számukra, 
ha az Ikerláng párok családja, 

közvetlen környezete elfogadja őket. 
Nem szólják meg, nem rekesztik ki, 
nem akadályozzák a feleket szemé-
lyiségfejlődésükben és az egymással 
való kapcsolattartásban. Abban, hogy 
életfeladatukkal nem kevesebbet te-
gyenek, mint mindnyájunkat, az em-
beriséget szolgálják, ahogy tette ezt 
minden idők legközismertebb Ikerláng 
párja John Lennon és Yoko Ono is. 

S még egy fontos dolog, megélése-
im, tapasztalatom alapján, hogy kell-e 
így címkézni ezeket a kapcsolódáso-
kat? Az életfeladat megtalálása miatt 
igenis tisztában kell lenni a kapcsoló-
dás minőségével. Az Ikerláng szemé-
lyiség akkor tud kiteljesedni, a Préma 
szerelem (test, lélek, szellem teljes 
egysége) állapotába jutni, ha leszá-
molt felesleges hiedelmeivel, hitrend-
szereivel, kigyógyult függőségekből, 
félelmekből, s mindenféle, a szemé-
lyiségét beárnyékoló sérüléséből. A 
Teremtő ugyanis nem teremt selejtet. 
Az Ikerláng út még ha nem feltétle-
nül végződik is párkapcsolatban, de 
az egymás iránti feltétel nélküli, ám 
feltétlen szeretet megköveteli közös 
küldetésük, szolgálatuk beteljesítését. 

Dömsödi Teréz 
06 20 9837 226

(Kép a Réka útja oldalról. Ikerláng ábrázolás 
a képzőművészetben. Alkotó ismeretlen.) 

Gondolatébresztő – Isten méneséből? 

AZ IKERLÁNGOK KÖZTÜNK JÁRNAK

Lakossági tájékoztató a fás 
szárú növénypótlások Önkor-
mányzati támogatásáról.

Szentes Város Ön-
kormányzata Képvise-
lő-testülete lakossági 
fás szárú növénypótlá-
sok finanszírozására ön-
kormányzati éves költ-
ségvetési alapot hozott 
létre, amely alapján:

A Szentesi Közös 
Önkormányzati Hivatal 
Jegyzője által lakossági 
ügyfél részére kiadott 
fás szárú növény kivá-
gási engedélyben (to-
vábbiakban: Határozat) 
megjelölt pótlási köte-
lezettségnek megfelelő 
fajú, fajtájú fás szárú 
dísznövény vásárlásá-
hoz önkormányzati tá-
mogatást biztosít.

Az önkormányzati tá-
mogatás mértéke:

Egy lakossági ügyfél 
évente maximálisan 2 
db díszfa, vagy dísz-
cserje vásárlása esetén 
bruttó 5.000,- Ft/db ér-
tékben (évente maxi-
mum bruttó 10.000,- Ft) 
kaphat önkormányzati 

támogatást.
Az önkormányzati 

támogatásra jogosult 
lakossági ügyfél a Fais-
kolában az önkormány-
zati támogatás mértéké-
vel csökkentett bruttó 
árat fizeti meg. A támo-
gatást kizárólag csak az 
veheti igénybe, akinek 

a Határozatban megha-
tározott pótlási kötele-
zettsége 2022. évre vo-
natkozik.

Felhívjuk a figyelmet 
arra, hogy a támogatás 
igénybevételéhez a Fa-
iskolában le kell adni a 
Határozatot.

A támogatást a Szen-

tesi Díszfaiskolában 
(Vásárhelyi út) és a 
Szalva és Tóth Kert Kft-
nél (Gázos kövesút és az 
elkerülő út keresztező-
désétől a gát felé halad-
va) 2022. március 16. - 
november 30-ig vásárolt 
fás szárú növények után 
lehet igénybe venni.

FELHÍVÁS!

Született Szentesen: Szoboszlai- Szabó Gábor és 
Huszka Barbarának Noel György, Tóth Gábor és 
Mizere Dórának Gábor nevű gyermeke. 

Született Csongrádon: Szalkai- Szabó Norbert 
és Pászti Melittának Zétény, Nagy Ádám és Sarusi 
Dórának Lora nevű gyermeke. 

Elhunyt: Hankó Árpád Endre, Farkas Lídia 
(Korcsmáros Lajosné), Kovács Gusztáv György és 
Bakai István szentesi lakosok.  

CSALÁDI ESEMÉNYEK 
10-11. HÉT

Tisztelt Környezetszépítő Lakosság!
Úgy tűnik, hogy mégis megérkezik a tavasz! 
A korai tavasz egyik pillanatról a másikra csalogatja elő a ta-

vasz hírnökeit. Sorra nyitnak a színpompás virágok, pattannak 
a virágos cserjék rügyei. Vidámságot, reményt keltenek ezek 
a kis növénykék, elsöpörve a búskomor időszakot.  A kertek 
megtelnek élettel, az embereket is kicsalogatják a nap sugarai 
a kertjeikbe. 

Mindazoknak, akik növényeikkel szívesen 
büszkélkednének, Szentes Város Önkormány-
zata hagyományőrző módon 19. alkalommal 
hirdeti meg a „Virágszínvonalasabb Szentesért” 
városszépítő versenyt. 

A saját kezük munkáját dicsérik a rendezett 
kertek, a sok-sok virág. Az elmúlt évekhez ha-
sonlóan minden nehézség ellenére a lakosság 
városszépítő munkáját kívánja az Önkormány-
zat ismét nyilvánosan is elismerni. 

A jelentkezni az alábbi 4 kategóriákban lehet:
* Családi házas kategória /családi házak előtti 

közterület és a közterületről jól látható magánkerti rész/
* Munkahelyi kategória /intézmények, vállalkozások/ 
*Lakóközösségi kategória /tömbházas épületek, épület 

részek előtti zöldfelület/ 
  * Erkély, balkon /közterületről is jól látható legyen, pl.: 
balkonládák, függesztett kaspók, stb./

Minden versenyre nevezett a kertjéről, ingatlan 
előtti közterületi részről, erkélyéről készített fotóit 
CD-re írva augusztus 15-ig nyújthatja be a Szentesi 
Közös Önkormányzati Hivatal Műszaki Irodájára. 

Kérjük, hogy 20 db fotónál többet ne írjanak a 

CD-re. A kert összhangját jól érzékeltető képeket 
készítsenek.

A CD borítón jól látható módon fel kell tüntetni 
a versenyre jelentkező nevét, címét, telefonos elér-
hetőségét és azt, hogy mely kategóriába szeretne 
jelentkezni.

Kívánunk mindenkinek jó egészséget és örömteli 
kertészkedést!              

Szentesi Közös Önkormányzati Hivatal
  Műszaki Irodája

(Fotó a Makai Autóbontó tavalyi pályázatából.)

KERTÉSZKEDŐK 
FIGYELMÉBE!

A Szentes Városi Könyvtár Filmklubjában április 
12-én 18 órától Greta Gerwig 2019-es filmje, a Kisasz-
szonyok kockái peregnek. 

A polgárháború miatt anya és négy lánya egyedül 
marad a házban. Nem képesek elfogadni azt, amit a 
megváltozott világ nyújt számukra. A lányok sza-
badabbak, bátrabbak, önállóbbak kortársaiknál. 

Greta Gerwig, a 2017-es 5 Oscar-díjra jelölt Lady 
Bird író-rendezője egy nagy amerikai klasszikust 
vitt filmre, és igazi szupercsapatot válogatott hozzá.

KISASSZONYOK



 5.               06 20 9837 226             https://www.facebook.com/visszavar/?fref=ts               Idei lapszámaink: http://ekonyvtar.vksz.hu/?docId=42174

A napokban sajtótájé-
koztatón ismertette 

a megye TOP pályázattal 
érintett, és más forrásbő-
vítési lehetőségeit Farkas 
Sándor miniszterhelyet-
tes és Gémes László, a 
Csongrád-Csanád Megyei Köz-
gyűlés elnöke. 

* * *
Gémes László el-

mondta, hogy a megyei 
közgyűlések feladatul 
kapták a Kormánytól a 
megyei fejlesztési stra-
tégiák elkészítését. Ez 
az Integrált Területi 
Program három prioritás 
tengelyre épül. Az első 
kettő inkább fejlesztési, 
míg a harmadik vegyes, 
a fejlesztések mellett a 
szociális alapból finan-
szírozott egyéb progra-
mok tartoznak ide. Az 
első prioritásban kapott 
helyet a helyi gazdaság-
fejlesztés. A megye 60 
településének fejleszté-
se úgy épül fel, hogy a 
járásvezető települések 
külön, a fenntartható 
városfejlesztés sorban 
szerepelnek. Ide tartozik 
Kistelek, Csongrád és 
Szentes. Külön kategó-
riában pályázhat a két 
megyei jogú város, és 
egy másikban a kistele-
pülések. 

 A második prioritás 
teljes egészében az ener-
getika területeit öleli fel, 
mint az önkormányza-
ti épületek energetikai 
korszerűsítése. Jogcím 
továbbá a fenntartható 
energia hatékonyság. A 
harmadik blokkban a 
foglalkoztatás politiká-
nak, gazdaságfejlesztési 
együttműködéseknek 
az erősítése, valamint a 
szociális város rehabi-
litáció és a humán fej-
lesztések, pl. a megyei, 
helyi identitást fejlesz-
tő programok élveznek 
támogatást. Ide tarto-
zik még a bölcsődék, 
óvodák, iskolák teljes 
felújítása is. A három 
prioritásra 85,6 milliárd 
forintot kapott a megye 
első körben, majd az 
igények részletes, pon-
tos egyeztetése után a 
Kormány ezt az össze-

get 94 milliárd forintra 
egészítette ki. Azonban 
a megyei jogú városok 
részére érkező forrás 
kiegészítésekkel együtt 
a támogatási összeg 
már meghaladja a 110 
milliárd forintot. Ennek 
egyharmadát kapja a két 
megyei jogú város, az 
összes többi település 
pedig osztozik a fenn-
maradó összegen a fen-
tebb írtak szerint. 

A már elbírált és fo-
lyamatban lévő pályá-
zatokkal kapcsolatban 
Farkas Sándor minisz-
terhelyettes adott tájé-
koztatást. A közleke-
désfejlesztést ösztönző 
pályázatban a Szentes- 
Mindszent - Hódmező-
vásárhely összekötő út 
4,4 kilométeres szaka-
szára közel 800 milliós 
forrás lett jóváhagyva 
- mondta. A Szarvast 
Szentessel összekötő út 
további 5,4 kilométeres 
szakaszának felújítása 
válik esedékessé közel 
1,1 milliárd forint ér-
tékben, valamint a ma-

gyartési bekötő út 2,1 
kilométeres szakasza 
készülhet el 541 mil-
lió forintból. Eperjes 
zsáktelepülés megkö-
zelíthetősége is javul-
hat a Fábiánsebestyén 
- Eperjes - Gádoros 
összekötő út mintegy 
7,1 kilométeres sza-
kaszának felújításával. 
Erre a célra mintegy 
1,3 milliárd forintot 
szán a kormányzat - 
sorolta. 

Az élhető telepü-
lések programból az 
eperjesi csapadék-
víz-elvezető rendszer 
fejlesztésére mintegy 
100 millió, Fábiánse-
bestyénben a műve-
lődési ház felújítására 
200 millió forintot, 
továbbá a Mindszen-

tet Szegvárral összekötő 
kerékpárút kialakítására 
1,3 milliárd forintot ha-
gyott jóvá a kormány-
zat. Az önkormányzati 
épületek energetikai 
korszerűsítése pályázat-
ban Eperjes község 78 
milliós forrásra számít-
hat.  

Gémes László kiegé-
szítésként hozzáfűzte, 
hogy Szentes pályázott 
az élhető települések 
fejlesztési programjá-
ban, részünkre 5 mil-
liárd forint van elő-
zetesen megállapítva, 
ami kiegészül a kórház 
Gyógyfürdője részére a 
Román - Magyar Opera-
tív, mint stratégiai prog-
ramban megítélt több 
mint 1 milliárd forintos 
forrással. Csongrád és 
Szentes a megyei turisz-
tikai nagypályázatban 
is érdekelt - hallhattuk, 
ahol a Kurca és a Tisza, 
mint aktív turisztikai 
fejlesztések, jutnak el-
engedhetetlen források-
hoz.            Kép és szöveg: dt.

JELENTŐS FEJLESZTÉSI FORRÁSOK 
ÉRKEZNEK TÉRSÉGÜNKBE

A Hangversenyközpont Zene-Világ-Zene Graffiti sorozata újabb 
állomásához érkezik ezen a hétvégén. Április 2-án, szombaton nap-
jaink egyik legkedveltebb formációja, a Fonogram-díjas Lóci játszik 
érkezik a művelődési központ előadótermébe.

Egy zenekar karrierjének talán legizgalmasabb 
pillanata, amikor “beindul a szekér” és erős len-
dületet vesz a sikerhez vezető emelkedőn. A Lóci 
Játszik zenekar három éve alatt, már egyértelmű je-
lek mutatták, hogy itt valami készül, hiszen Csorba 
Lóci névadó frontember, a VAN című mozi film-
zenéjével megalapozta a közönség és a szakma fi-
gyelmét.

Ezt követte a Ki Mit Tube és a Cseh Tamás 
Program elismerése, egy sikeres turné a Margaret 
Islanddel közösen, majd fölényesen megnyerték a 
Veszprémi Utcazene Fesztivál közönségdíját.

A KROKODIL című második lemezükről 
már négy dal is bekerült a rádiókba és 2018-
ban már az új szerzemények stúdiómunkái 
zajlottak. Az elmúlt év tökéletesen telt a 
zenekarnak, hiszen megnyerték a Fonog-
ram “Év Felfedezettje” címet és a Szigetes 

Fesztiválok rangadóját, a Nagy-Szín-Padot is, így 
idén nyáron az összes fesztiválon kiemelt helyeken 
léptek fel, ahogy például a VOLTon a Linkin Park 
előtt, a SZIGETen pedig PINK előtt, a Strand fesz-
tiválon a Bastille előtt. Utóbbinak a hivatalos him-
nusza is a ́ Nem táncolsz jobban´ slágerük egy nyári 
mutációja lett, ´Nem strandolsz´ jobban címmel.

A nyári történésekről az ´Annak Jobb´ című dalra 
készült egy “élményfilm” a koncertek és a backsta-
ge képeivel. Aki egyszer elmegy egy Lóci koncertre 
az szinte egyből rajongóvá válik és a kibontott cso-
kornyakkendős csapat fellépésein, személyesen is 
átélheti a közönség, hogy milyen az, amikor a Lóci 
Játszik. /forrás: Gold Record/ (Részletek a túloldali pla-
káton.)                                                            Sebők Tamás

médiamunkatárs

Szentesen ad koncertet a kibontott csokornyakkendős csapat

LÓCI JÁTSZIK

85 éve, 1935. március 25-én az ajánlási ívek össze-
számlálásából kitűnt, hogy Lázár Andorra 7600, 
Bálint Józsefre 1297 ajánlást adtak le. A választási 
biztos Lázár ajánlásait elfogadta, Bálint ajánlásai 
közül viszont 312-tőt érvénytelenített. Mivel Bálint 
Józsefnek nem sikerült kipótolnia az aláírásokat, a 
választási biztos törölte a jelöltek közül.

101 éve, 1919. március 25-én ülést tartott a Szentesi 
Újságírók Szabadszervezete, amelyen Hivatásos 
Újságírók Szakszervezetévé alakult. Az értekezlet 
kimondta, hogy a proletárdiktatúra hathatós támo-
gatása érdekében és a papírhiányra való tekintettel a 
Szentesi Lap, valamint a Szentes és Vidéke c. újsá-
gokat be kell szüntetni; ezek munkatársai a Népaka-
rat és az Alföldi Újság szerkesztőségébe lépnek át.

110 éve, 1910. március 28-án a szentesi I. és II. 48-as 
körök választmányai együttes ülést tartottak azzal 
a céllal, hogy közösen döntsenek az országgyűlési 
képviselőjelölt személyét illetően. Az öt jelölt közül 
egyik sem kapott abszolút bizalmat, ennek ellenére 

Burián Lajos körelnök dr. 
Kovács Dénes fővárosi 
lapszerkesztőt jelentette 
ki a párt hivatalos jelöltjé-
nek. A többség tiltakozá-
sának adott hangot, ennek 

ellenére a jelölés eredményét nem módosították.
155 éve, 1865. március 29-én született Szentesen Pol-

lák Antal (1865-1943) gabonakereskedő, feltaláló, 
a gyorstávíró megalkotója. (1973-tól az ő nevét vi-
seli a szentesi Műszaki Szakközépiskola; emlékét 
márványtábla őrzi az iskola falán.)

140 éve, 1880. március 29-én megalakult a Szentesi 
Iparos Ifjak Képző és Segélyező Egylete. (Alapító 
elnöke Balázsovits Norbert gimnáziumi tanár, alel-
nöke Sréter Ferenc.)

101 éve, 1919. március 30-án a békéscsabai 6. hadosz-
tály toborzóbizottsága megkezdte működését Szen-
tesen. Két nap alatt 44 lovas, 34 tüzér, 11 árkász 
és 4 távírász katonát, összesen 113 főt toborzott be. 
Felszerelés céljából a tüzéreket Túrkevére, a lova-
sokat Orosházára, a távírászokat Békéscsabára, az 
árkászokat Kunszentmártonba irányították.

172 éve, 1848. március 31-én a vármegyei közgyűlés 
megválasztotta Csongrád Megye Közcsendi Bizott-
mányát, amely az új, népképviseleti alapon válasz-
tott megyegyűlés megalakulásáig (május 3-ig) a 
megye legfőbb hatalmi, igazgatási és önkormány-
zati szerveként működött. A közcsendi bizottmány 
minden városba és községbe közcsendi választ-
mányt nevezett ki, amelyek a szentesítésre váró 
törvények ismertetését és magyarázását, valamint a 
nemzetőrség szervezését kapták feladatul.

További évfordulók olvashatók a https://www.szentesinfo.hu/
mozaik/2020/calendar/evfordulonaptar-03.htm#25 internetes 
oldalon. Labádi Lajos emlékére szerkeszti és gondozza

Tímár Ferenc
(Fotó: Pollák Antal  a gyorstávíró feltalálója gépeivel. 

Forrás: www.huszadikszazad.hu)  

Szentesen egykor…

INTERNETES KALENDÁRIUM

A Csongrád-Csanád Megyei Önkormányzat 300 millió forint tá-
mogatást nyert az Európai Szociális Alapból a „Megyei identitás 
erősítése” című és TOP-5.3.2-17 kódszámú felhívás keretében. „A 
Csongrád-Csanád Megyei identitás erősítése” című 
TOP-5.3.2-17-CS1-2020-00001 kódszámú projekt 
átfogó célja a megye településeinek, térségeinek 
közösségteremtő kezdeményezése és cselekvőké-
pességének fejlesztése, a közösségi, térségi identi-
tás erősítése az adott célterületen élő helyi lakosság 
körében. A megye térségében élő közösségek iden-
titásának erősítésében kiemelt szerepet töltenek be 
a programok, rendezvények, melyek segítik a tár-
sadalmi aktivitás és együttműködés erősödését. A 
projekt a Széchenyi 2020 program keretében való-
sul meg, mely vissza nem térítendő támogatás.

A kétfordulós verseny második fordulójába jutott 
torták ABC sorrendben a következők:

*Aranyhomok Készítette: Nóll-Uhrner Mónika - 
Monka Meseboltja Szeged.

*Csanád Vezér Csemegéje Készítette: Gyuris 
László Virág Cukrászda Szeged.

*Hagymás álom Készítette: Papp Róbert - Papp 
Cukrászda Makó.

*Homoki Kabakos Készítette: Horváth Vivien - 
Szőke Cukrászda Hódmezővásárhely.

A megyében egyedülálló verseny döntőjébe jutott 
cukrászok a Szegedi Szakképzési Centrum Krúdy 
Gyula Szakképző Iskola cukrászműhelyében készí-
tették el alkotásaikat, melyekben Csongrád-Csanád 
megye jellegzetes gyümölcsei, zöldségei és fűszerei 
is szerepet kaptak.

A hat főből álló zsűri az elkészült tortákat az első 
fordulóhoz hasonlóan a kóstolás után pontozta és 
figyelembe vette a munkafolyamatok közben muta-
tott aktivitást, szakmaiságot is.

Gémes László a megyei közgyűlés elnöke el-
mondta, nagyon büszke a cukrászokra és remek-
beszabott alkotásaikra. Fontosnak tartja, hogy a 
megyénk identitásának erősítése minden területen 
megjelenjen, és gasztronómiai értékeink is megma-
radjanak az utókornak. 

Március 30-án az Ópusztaszeri Nemzeti Történe-
ti Emlékparkban tartandó rendezvényen ismerheti 
meg a nagyközönség a Csongrád-Csanád Megye 
Tortája verseny győztesét, aki ezt a címet cukrász-
dájában büszkén megjelenítheti, hirdetheti. 

A szervezők köszönik a Magyar Cukrász Ipartes-
tület szakmai támogatását.

A projektről bővebb információt a www.csongradcsanad.hu/iden-
titas aloldalon olvashatnak.

CSONGRÁD-CSANÁD MEGYE TORTÁJA



(Folytatás a 3. oldalról.)
A leghosszabb ideig működő tanyasi iskola a 

kajánújfalui volt. Erről már Perczel Olivér beszélt. Ez 
az iskola 1856-tól 1996-ig tudott megfelelő létszá-
mú tanulót az iskolapadba ültetni. Perczel Olivér 24 
éven át tanított itt. Eleinte több mint 100, a zárás 
előtt azonban már csak 44 tanulóval kellett foglal-
kozni.

Cserebökény - Újosztás tanítója volt Nagy Béla 
1964-től 1973-ig. A kicsi  intézményben heti 300 
órában folyt a tanítás oly módon, hogy a képzés ré-
sze volt a gazdálkodás, a közeli juhászat életének a 
pontos ismerete, s ha kellett, nyárfákat is ültettek a 
gyerekekkel.

Az összejövetelen egykori diákok is részt vet-
tek. Kánvási Erzsébet a D-oldali iskola tanulója volt. 
A 2008-ban szervezett találkozó alkalmával mint-
egy 80 egykori tanuló jelent meg és közösen ösz-
szegyűjtötték az ott tanító nevelőket, egészen 1883-
tól 1972-ig. A teljes névsort ismertette, méltatva a 
tanyasi tanítók emberségét, a tanulók egymásra fi-
gyelését, összetartását. 

Dömsödi Teréz

A TUDOMÁNY 
PICI LÁMPÁSAI…

Az egyre kellemesebb tavaszi időjárás felveti a kérdést, hogyan 
készül a Szentesi Sport- és Üdülőközpont az idei szezonra? 

Dr. Kerekes Valéria igazgató asszonyt faggattam az aktualitásokról. 

- A 33 méteres medence környezetének felújítása 
befejezéséhez közeledik, viszont technikai problé-
mák jelentkeztek mind a 25-ös, mind a 33-as me-
dencénél. Miután a jövő héten kinyit az 50 méteres 
szabadtéri medencénk, ezután a 25 méterest leen-
gedjük. Előbb hibafeltárásra lesz szükség. A javítás 
akár 2 hét is lehet - mondta. 

- A tervek szerint április 4-én vesszük le a sátrat 
a 25 méteres medencéről, 11-én pedig a 33-asról 
kerül le a sátor. A 33-as medencénél a csővezeté-
kekkel adódott technikai probléma, amit szükséges 
a biztonságos üzemeltetés érdekében megjavíttatni. 
Emellett a szennyvízcsatorna egyik fő ágán is kell 
hibaelhárítást végezni - sorolta. 

- Befejeződött a Wellness részleg megújítása? 
- Igen, a Wellness részleget megszépítettük, ahol, 

újdonságként, nagy népszerűségnek örvend a natu-
rista szauna nap programja. Visszatérve a szabadba, 
megkezdtük a füvesítést is, amelynek egy részéhez 
az öntözés lehetőségeit ki kell még építeni. El kel-
lett távolítani 4 beteg fát, amelyeknek pótlásáról 
gondoskodni fogunk - tette hozzá. 

- Mi a helyzet a kempinggel? 
- Kempingminősítés előtt állunk. Itt lakókocsi 

ürítőt csináltunk. Felparcellázuk a területét, ezután 
faültetés következik. Mivel szeretnénk a horgász 
turizmust fejleszteni, ennek érdekében az ATIVI-
ZIG a Kurca parton kiszedte a nádat, és horgászhe-
lyek kialakítására kerül sor.

Feszített költségvetés mellett tud üzemelni a 
Szentesi Sport- és Üdülőközpont az idén. Meg-
növelt önkormányzati támogatással egyrészt több 
kisebb beruházást tudnak elvégezni, amint azt fen-
tebb jeleztük, másrészt a minimálbéremelést és az 
energiaárak növekedését kell kompenzálniuk. Bár 
június 1-től minimális emelkedés várható mind a 
belépők, mind a szállásdíj, valamint a medence- 
bérleti díjak vonatkozásában is - tudtuk meg, ám 
még így sem tudják teljesen a költségnövekedést 
kigazdálkodni. 

- A medence bérleti díjakat 5 éve nem emeltük. 
2017-ben 17 Ft-ért kaptuk az áramot, most ez a 
költség június 30-ig 67 Ft. A létesítmény hatalmas 
áram igénnyel működik. Keressük a pályázati lehe-
tőségeket az energetikai korszerűsítésre, hiszen pl. 
napelemekkel jelentős költségcsökkenést tudnánk 
elérni - vázolta az igazgatónő. 

- A hagyományos rendezvényekre számíthatnak majd a vendégek? 
- Szeretnénk a strandnyitót megtartani, sok-sok 

kedvezménnyel kedveskedni a vendégeinknek. A 
környező települések számára is vonzóbbá akarjuk 
tenni a szolgáltatásainkat. A legaktuálisabb most, 
hogy a tavaszi szünetben a 14 év alatti gyermekek 
ingyen, a kísérők pedig 50%-os kedvezménnyel 
látogathatják az uszodánkat. Bizonyos az is, hogy 
a hagyományos Íz Utazás programjaink a Szente-
si Vendégszeretet Egyesülettel idén is folytatódni 
fognak. 

Dr. Kerekes Valéria igazgató asszony elmondta 
még, hogy az ősz folyamán a volt Úttörőház tető 
áthajtását elvégezték. Az épület teljes felújítására, 
átalakítására és modernizálására volna szükség, mi-
vel számottevő új szálláshelyet lehetne benne kiala-
kítani, amire igény is volna.                                  D. T.

Fotó: Barna Péter

Készül a szezonra az Üdülőközpont

IDÉN NEM CSAK A VÍZTÜKÖR FESZÍTETT…

A Szentesi Vendégszeretet Egyesület és a 
Koszta József Múzeum első bérletes előadására 
került sor a múzeumban március 19-én. Ez alka-
lommal Irsai Farkas László, a múzeum igazgatója 
Szentes szülöttéről, Őze Lajosról készített egy 

rendkívül szemléletes, filmrészle-
tekkel tűzdelt előadást, amelyből 
röviden, néhány gondolatot idéz-
nék fel.

Az igazgató úr mélyre-
ható őszinte részleteket 
idézett Valachi Anna Őze 
Lajos életéről írt könyvé-
ből. A színjátékos életei, 
mert Őze Lajos névjegy-
kártyáján is ez szerepelt: 
színjátékos, gyermekko-
ri fejezete az Árpád utca 
végi kis, alig észrevehető házból in-
dult. Az egyszerű fiú mezőgazdasági 
technikumot végzett. Egykori magyar 
nyelv és irodalom tanára, dr. Sári Ilo-
na is megemlékezett róla az életéről 
készülő dokumentumfilmben. Mély 
tisztelettel és alázattal beszélt a da-
dogó, isteni tehetségét elrejtő, félénk 
proli fiatalemberről. 

A szovjetizálódás időszaka izgal-
mas volt és borzalmas egyben. A fiatal 
művész, Őze Lajos azonban 
mindig saját pillanatát vitte a 
színpadra. Önazonosságával 
a színész óriások között, mint 
Latinovits Zoltán, Básti Lajos 
vagy Bessenyei Ferenc, akik 
koruk és színházuk vezető 
színészeivé tudtak válni, nem 
vetekedhetett megbízhatóság-
ban. Ki is volt ő valójában? 

Képes volt színház 
után éjjel taxiba ülni, 
hogy láthassa Szen-
tesen az édesanyját. 
A jó Isten lehajolt és 
homlokon csókolta, 
ám művészetének a 
lényege mindenkor a 
gyűröttségéből adó-
dott. Ő volt az, aki 
minden szerepében 
önmagát boncolta 
élve, kipréselve ma-
gából a korszaktalan 
és kortalan alakítást. 
Boldog azonban 

egyedül csak az alkohollal volt. Min-
den jelentős filmszerepét áttekintettük 
1956 és 1984 között. Major Tamás, 
tanára, példaképe mondta róla: Őze 

öregen született, fiatalon halt meg. 
Major Tamás nélkül elkallódó tehet-
séggé vált volna - hallhattuk.

38 év távlatából előkerült Kruzs-
licz Pál Sinkovics Imrével készült 
rádióműsor felvétele 1995-ből, amint 
a nagyszerű színész megemlékezett 
Őze Lajosról az iskolai ünnepségen. 
A készülő dokumentumfilm nyers-
anyagából részleteket válogatva, saját 
emlékeiket osztották meg, testvére 

Gábor, a feleség, 
Ildikó asszony, a 
művésztársak közül 
Szacsvay László, 
Znamenák István, 
Bánsági Ildikó, 
Udvaros Dorottya, 
Székely Gábor ren-
dező és mások.

Összeállította: - dite -

SZÍNJÁTÉKOS, ÁLARCOK NÉLKÜL…
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